
 

  
Udsatterådsmøde 7. marts 2024 

 

Tid Dagsordenspunkt Ansvarlig 

12.00 – 12.30 Frokost Sekretariatet  

12.30 - 12.35 Ad 1) Godkendelse af dagsorden og referat 

 

• Udsatterådet skal godkende mødets dags-

orden og referatet fra udsatterådsmødet 

den 7. december 2023. 

 

Bilag:  

• 1a: Referat fra 7. december 2023 
 

 

[28 Februar 2024] 

 

 

 

 

 

Referat 

Mødedato:  

7. marts 2024 

 

Tid: 12:00 – 16.00  

Sted:  

Bernstorffsgade 17  

5. sal lokale 504 

 

 

Mødedeltagere: 

Sara Bech Jakobsen  

Jonas Demant Hansen  

Brian Lentz  

Leise Johnsen  

Amalie Georg Smistrup 

Stinne Cecilie Hjorth-Andersen 

Sofia Fürbringer Ørum  

Hannah Emilie Jerome Ince  

Bo Heide-Jochimsen  

 

Sekretariatet:  

Ask Bendixen Bennetzen  

Rasmus Just Christensen  

Victoria Møller Thomsen 
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12.35 - 13.00 Ad 2) Orientering 
 

• Information vedr. Peter Juul 

• Kort beretning fra mødet vedr. migranter 

• Høringssvar og møde vedr. Københavns 

kommunes budget for 2025. 

• Høringssvar vedr. toiletprioriteringslisten. 

• Omgørelses og hjemvisningstal fra anke-

styrelsen  

 

Bilag:  

• 2a: Udsatterådets høringssvar til budget 

2025 

• 2b: ressourcedirektørens oplæg ifm. bud-

getmødet 

• 2c: Udsatterådets høringssvar vedr. toilet-

prioriteringslisten 

• 2d: Omgørelses og hjemvisningstal fra 

ankestyrelsen (Eftersendes) 

 
 

 

13.00 – 13.15 Ad 3) Drøftelse af og vedtagelse af Udsatte-

rådets mødeformer og datoer for 2024 

 

Udsatterådet har efterspurgt en drøftelse af 

mødernes længde. Sekretariatet foreslår føl-

gende 3 modeller, som kan danne udgangs-

punkt for drøftelsen. 

1.  Fortsat møder af 4 timers varighed fra 12.00 

til 16.00 

2. Møder af 3 timers varighed fra 12.00 til 

15.00, fortsat med frokost.  

3. Møder af 2,5 timers varighed fra kl. 13.30 til 

16.00 uden frokost.  

 

Udsatterådet skal herudover godkende møde-

planen for 2024 

 

Bilag:  

• 3a: Udsatterådets mødedatoer for 2024 

 

 

13.15 - 13.45 Ad 4) Orientering om nyt dobbeltdiagnose 

tilbud i Regionen  

 

• Borgercenterchef Lise Valentin Bayer fra 

Borgercenter Voksne orienterer Udsatte-

rådet om kommende dobbeltdiagnosetil-

bud i Regionen samt Socialforvaltningens 
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rolle i forbindelse med implementerin-

gen.   

 

Bilag:  

• 4a: Orientering om kommende dobbeltdi-

agnosetilbud i regionen 
 

13.45 – 14.00 Pause   

14:00 – 14.30 Ad 5) Drøftelse af forpersonskabet samt valg 

af næstforperson. 

 

Udsatterådet skal vælge næstforperson for 

denne periode. Rådet drøfter forud for valget 

af næstforperson, hvordan der bedst muligt 

kan støttes op om et forpersonskab, samt sik-

res en diversitet i forpersonskabet ift. professi-

onelle og personlige erfaringer med udsat-

hed. 

  

 

14.30 – 14. 45 Ad 6) Arbejdsgruppe på tværs af Frivilligrå-

det og Udsatterådet 

 

På baggrund af socialborgmesterens møder 

med Udsatterådet og Frivilligrådet har hun ef-

terspurgt at rådene leverer konkrete anbefa-

linger til, hvordan kommune og civilsamfund 

kan arbejde bedre sammen. Der er nedsat en 

arbejdsgruppe til dette formål på tværs af Fri-

villigrådet og Udsatterådet. Fra Udsatterådet 

deltager: 

Bo Heide-Jochimson – Projekt Udenfor 

Keld Ebdrup – Kollegiet/WeShelter 

Hannah Ince - Gang I Gaden/Settlementet 

 

Udsatterådet har mulighed for at levere input 

til arbejdsgruppen forud for deres første 

møde i marts.  

 

14.45 – 15.00 Ad 7) Opfølgning på samtale om vold 

 

Ifm. Udsatterådsmødet den  2023 blev der af-

holdt temadrøftelse om vold i Udsattemiljøet. 

Rådet følger op på denne tema-drøftelse.  

 

Danner/Reden  

15.00 – 15.10  Pause  
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15.10 – 15.40 Ad 8) Besøg fra Kultur og fritidsforvaltnin-

gen – Drøftelse af valg og valgdeltagelse 

 

Stine Fra Kultur og fritidsforvaltningen vil 

gerne drøfte hvordan vi sikrer udsatte køben-

havneres mulighed for deltagelse i EP-valget 

til juni. Rådet input kan også danne grundlag 

for indsatser ifm. kommunalvalget 2025.   

 

 

15.40 – 15.55 Ad 9) Udsatterådets årsberetning for 2023 

og aktiviteter for 2024 

 

Udsatterådet orienterer sig i årsberetningen 

for 2023 og afgiver eventuelle ønsker til æn-

dringer.  

 

Udsatterådet drøfter sine aktiviteter i 2024 og 

beslutter eventuelle fokuspunkter og/eller te-

madrøftelser.  

Bilag:  

• 9a: Udsatterådets årsberetning for 2023 

• 9b: Udsatterådets mærkesager – Kort ver-

sion. 

 

15.55 – 16.00 Ad 10) Afslutning og eventuelt 

 

Udsatterådet kan fremsætte ønsker til kom-

mende dagsorden.  

 

 

Bilag:  

• 1a: Referat fra 7. december 2023 

• 2a: Udsatterådets høringssvar til budget 2025 

• 2b: ressourcedirektørens oplæg ifm. budgetmødet 

• 2c: Udsatterådets høringssvar vedr. toiletprioriteringslisten 

• 2d: Omgørelses og hjemvisningstal fra ankestyrelsen (Eftersendes) 

• 3a: Udsatterådets mødedatoer for 2024 

• 4a: Orientering om kommende dobbeltdiagnosetilbud i regionen 

• 9a: Udsatterådets årsberetning for 2023. 

• 9b: Udsatterådets mærkesager – Kort version. 
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Ad 1) Godkendelse af dagsorden og referat 

 

Bo bød velkommen til mødet. Udsatterådet godkendte referatet fra rå-

dets sidste møde den 7. december 2023 uden yderligere bemærknin-

ger.  

 

Dagsordenen blev ligeledes godkendt med en bemærkning om, at 

punktet om opfølgning af samtale om vold udgår, da Danner ikke var til 

stede på mødet.  

 

Ad 2) Orientering 

 

Rådet blev orienteret om Peter Juul, som forventer at vende tilbage til 

forpersonsposten i forbindelse med næste rådsmøde.  

 
Bo gav en kort beretning om mødet vedr. migranter. Han udtrykte tak-

nemmelighed over at være blevet inviteret til mødet, men var dog ær-

gerlig over, at ambitionsniveauet ikke var højere.  Der syntes at være et 

tydeligt billede af, at mange gerne ville, men at økonomien presser.  

 

Bo orienterede derudover om ansøgningspuljer for EU-midler, og op-

fordrede rådets medlemmer og deres respektive foreninger til at søge 

midlerne.  

 

I den forbindelse blev det fremhævet, at det kan være omfattende for 

NGO’er at navigere i og derfor blev det forslået, at information vedr. an-

søgningspuljerne blev bragt videre til kommunen. Hertil, at der inden-

for kommunen kunne være nogen, der samlede de relevante aktører, så 

København kan få mest muligt ud af muligheden.    

 

Det blev hertil pointeret at puljerne for EU-midler netop skaber mulig-

heden for, at København kan være first mover på området uden kom-

munen selv skal betale. 

 

Rådet blev dernæst orienteret om høringssvar og møde vedr. Køben-

havns kommunes budget for 2025. Generelt var der blandt rådsmed-

lemmerne en ærgrelse over, at så få politikere deltog på mødet. 

  

Drøftelsen af budgetmødet førte til en videredialog om bevillingsbreve. 

De kommunale bevillinger skaber forvirring. Bevillingerne er strukture-

ret sådan, at nogle er varige og nogle er midlertidige. Ofte er der ingen 

klar logik i hvorfor bevillingen ét år er det ene og det næste år er noget 

andet. Der skal kigges på de økonomiske procedurer og der er brug for 

større gennemsigtighed. Stinne orienterede i den forbindelse om, at 

hun har haft dialog med kommunen omkring at lave om i dialogen ift. 

bevillingsbrevene.   
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Rådet blev orienteret om høringssvar vedr. toiletprioriteringslisten. Ras-

mus fremhævede, at listen blot er et udkast og at den endelige version 

forventes at komme meget snart.  

 

Rådet gennemgik afslutningsvis omgørelses- og hjemvisningstal fra an-

kestyrelsen for 2023. Det blev aftalt, at tallene vil blive præsenteret mere 

dybdegående ud fra rådets ønsker på næste møde. Sekretariatet opfor-

drede derfor rådsmedlemmerne til at sende ønsker til en præsentation 

af tallene inden næste rådsmøde.  

 

 

Ad 3) Drøftelse af og vedtagelse af Udsatterådets mødeformer og da-

toer for 2024 

 

Udsatterådet drøftede tidsrummet for rådets ordinære møder frem-

over. Forinden mødet havde Sekretariatet forslået følgende 3 modeller, 

som udgangspunkt for drøftelsen. 

1.  Fortsat møder af 4 timers varighed fra 12.00 til 16.00 

2. Møder af 3 timers varighed fra 12.00 til 15.00, fortsat med frokost.  

3. Møder af 2,5 timers varighed fra kl. 13.30 til 16.00 uden frokost.  

 

Sekretariatet gjorde i den forbindelse opmærksom på, at en Temadrøf-

telse vil være vanskelig at nå, hvis møderne forkortes.  

 

Der var blandt rådsmedlemmerne bred opbakning til at fastholde den 

nuværende mødeform med tidsrummet 12:00 til 16:00. Det blev hertil 

besluttet, at møderne bør arrangeres således, at rådets regulære dags-

ordenspunkter kommer først og at der afsluttes med temadrøftelse. 

 

Denne prioriterede dagsorden åbner op for, at rådsmedlemmerne og 

suppleanterne kan deltage enten i første eller anden halvdel af rådsmø-

det, hvis det er det, der fungerer bedst for dem. 

 

Afslutningsvis blev rådets mødedatoer for 2024 godkendt.  

 

Ad 4) Orientering om nyt dobbeltdiagnose tilbud i Regionen  

 
Rådet fik besøg af Borgercenterchef Lise Valentin Bayer fra Borgercen-

ter Voksne, som orienterede om det kommende dobbeltdiagnosetilbud 

i Regionen samt Socialforvaltningens rolle i forbindelse med imple-

menteringen.   

 

Lise Bayer indledte drøftelsen med en kort beskrivelse af tilbuddet. Til-

buddet har man arbejdet på længe og indebærer overordnet, at bor-

gere der har en psykiatrisk diagnose og rusmiddeludfordringer modta-

ger et samlet tilbud i regionen.  
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Lise fremhævede, at der er nogle opmærksomhedspunkter ifm. tilbud-

det, herunder overvejelser omkring om flytning af allerede velfunge-

rende tilbud, samt håndtering af borgere, som afviser tilbuddet.  

 

Lise forklarede yderligere, at indfasningen kommer til at strække sig på 
en periode over tre år. Det første trin forventes at begynde i september 
2024 og vil fokusere på borgere, der gennemgår psykiatrisk behandling 
hos regionen, men som ikke er i rusmiddelbehandling i kommunen. 
Anden fase påbegyndes i 2025, med fokus på borgere, som har kontakt 
i den regionale psykiatri og som er i rusmiddelbehandling i kommunen. 
Tredje fase påbegyndes i 2026 med fokus på borgere, som er i kommu-
nal rusmiddelbehandling og som ikke aktuelt er i psykiatrisk behand-
ling, men som formodes at have en svær psykisk lidelse. 
 
Etableringen af dobbeltdiagnosetilbuddet i Regionen medfører en re-
duktion i bloktilskuddet til kommunerne og kommer til at betyde en re-
duktion i Rusmiddelbehandling Københavns økonomi. RK er i gang 
med at analysere på, hvilke ændringer i tilbudsviften dette vil medføre.   

 

Rådet afgav herefter sine inputs til dobbeltdiagnosetilbuddet.  

I forhold til hvilke faktorer der muligvis kunne medføre, at borgere afvi-

ser tilbuddet, blev det påpeget, at geografisk immobilitet kan spille en 

rolle. Det er ofte rent lavpraktiske forhold, som udgør en barriere for 

målgruppen, såsom hvis tilbuddet ikke ligger i nærheden af borgers bo-

pæl eller nærmiljø.. NGO’erne kan med fordel tænkes ind ift. at kunne 

støtte op om tilbuddet. 

 

Det blev yderligere pointeret, at det er vigtigt, at information om nye til-

bud bliver sagt videre og når ud til de relevante parter. Et tæt samar-

bejde mellem kommunen og regionen er afgørende i denne proces. 

NGO’erne må meget gerne tænkes ind i og inddrages i processen, her-

under ift. brobygning. Brian fremhævede i den forbindelse, at de tidli-

gere har haft gode erfaringer med Skolen for Recovery, som har en bred 

vifte af undervisere og fagpersoner. 

 

Leise efterspurgte desuden en plan for samt et fokus på Grønlændere 

på sundholm ift. dobbeltdiagnosetilbuddet.  

 

Jonas fortalte, at man på rusmiddelcentrene i Københavns kommune er 

blevet gode til at teste/behandle for infektionssygdomme og at det er 

nødvendigt at forbedre inkorporeringen af dette tiltag i psykiatrien, her-

under det kommende dobbeltdiagnosetilbud.  

Rådet fremhævede yderligere, at når borgere vender hjem fra indlæg-

gelser eller ambulant behandling, så er det oplagt at indtænke væreste-

der og civilsamfundet ift. nye fællesskaber. Der bør også tages højde 

for, at der kan være behov for et (kommunalt) tilbud ved udskrivning fra 

Regionen, herunder indstilling til bolig eller botilbud.  
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Afslutningsvis inviterede rådet Lise Bayer til rådets næste møde den 6. 

juni til en drøftelse om den nationale strategi og hjemløshed på voksen-

området.  

 

 

Ad 5) Drøftelse af forpersonskabet samt valg af næstforperson. 

 

Udsatterådet skal vælge næstforperson for denne periode. Ifm. drøftel-

sen af næstforperson blev det drøftet, hvordan der kan skabes bedre 

rammer for deltagelse af medlemmer/suppleanter med personlige er-

faringer med udsathed. 

 

Det blev blandt andet forslået, at man kunne aflønne med socialt frikort. 

og at man eventuelt kunne gøre det temaspecifikt, så det ikke er de 

samme brugere, der hver gang skal deltage. På den anden side blev det 

påpeget, at det er hensigtsmæssigt hvis det er gennemgående perso-

ner som deltager.  

 

Rådet blev enige om, at der skal udarbejdes et skriv om hvad forper-

sonsskabet indebærer og hvordan sekretariatet og rådet bedst kan yde 

støtte til borgere med levede erfaringer i rådet. Derudover bør brugen 

af socialt frikort undersøges.  

 

Det blev endvidere besluttet, at det er muligt at deltage på rådsmø-

derne med to repræsentanter (repræsentant + suppleant), hvis den ene 

har personlige erfaringer, og ønsker at blive støttet i sin deltagelse. Alle 

rådets organisationer blev opfordret til at afsøge muligheden for dette i 

egen organisation.  

 

Bo fortsætter som fungerende forperson til Peter kommer tilbage og på 

næste rådsmøde, hvor der vil være et skriv at forholde sig til, vil rådet 

vælge den nye næstforperson.  

 

Ad 6) Arbejdsgruppe på tværs af Frivilligrådet og Udsatterådet 

 

På baggrund af møder med Udsatterådet og Frivilligrådet har Social-

borgmesteren efterspurgt, at rådene leverer konkrete anbefalinger til, 

hvordan kommune og civilsamfund kan arbejde bedre sammen. Der er 

nedsat en arbejdsgruppe til dette formål på tværs af Frivilligrådet og 

Udsatterådet. Udsatterådet havde mulighed for at levere input til ar-

bejdsgruppen forud for deres første møde i marts. 

 

Rådet foreslog blandt andet, at det ikke bør specificeres i bevillings-

breve, hvordan bevillinger skal anvendes. Bevillingerne bør være mere 

fleksible og mindre fastlåste end de er på nuværende tidspunkt. Der 



 

Socialpolitik og Udvikling 9/10 

 

 

 

blev også fremsat forslag om, at rådet kvitterer for at det sociale frikort 

er blevet gjort permanent.  

 

Det blev endeligt besluttet, at rådsmedlemmerne sender nogle inputs 

til Bo på skrift, som han kan tage med sig på mødet.  

 

 

 

 

Ad 9) Udsatterådets årsberetning for 2023 og aktiviteter for 2024 

 

Udsatterådet orienterede sig i årsberetningen for 2023 og afgiv eventu-

elle ønsker til ændringer.  

 

Rådet drøftede blandet andet mærkesagerne, og det blev påpeget at 

mærkesagen vedr. ulighed i sundhed mangler i årsberetningen. Dette 

retter sekretariatet. Derudover var der ingen yderligere bemærkninger 

til årsberetningen.  

 

Udsatterådet drøftede herefter sine aktiviteter i 2024. Bredere inddra-

gelse i rådet samt drøftelse med Lise fra BCV kommer på dagsorden til 

næste møde. Mærkesagerne vil ligeledes blive drøftet nærmere på næ-

ste rådsmøde den 6. juni. Derudover blev der foreslået temadrøftelse 

om børn og unge i udsatte positioner, samt en drøftelse af den værdi ci-

vilsamfundet bidrager med, herunder en form for synliggørelse af det.  

 

Ad 8) Besøg fra Kultur og fritidsforvaltningen – Drøftelse af valg og 

valgdeltagelse 

 

Rådet fik besøg af Stine og Nanna Fra Kultur og fritidsforvaltningen, 

som gerne ville drøfte, hvordan man sikrer udsatte københavneres mu-

lighed for deltagelse i EP-valget til juni. Input fra rådet kan også danne 

grundlag for indsatser ifm. kommunalvalget 2025.   

 

Stine og Nanna efterspurgte nogle ønsker til valgdeltagelsesinitiativer 

på længere sigt fra rådet. De forklarede hertil, at de sidste gang havde 

gjort brug af valgbussen, som kørte rundt på forskellige lokationer ud-

valgt i samarbejde med rådet.  

 

Det blev fremhævet, at brevstemmeperspektivet kan være et benspænd 

for medarbejdere fordi de ikke er tilstrækkelig oplyst herom. Derfor er 

det særligt vigtigt, at man klæder medarbejdere på ift. hvordan der 

brevstemmes.  
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Stine og Nanna fremhævede i den forbindelse, at det også kan optimere 

ressourceudnyttelsen, hvis man samler grupper og tilbyder informati-

onsmøder eller materiale omkring brevstemning.  

 

Brian indvendte, at valgbussen ved sidste valg var en succes i Sydhav-

nen. Han pointerede også, at EP-valg kan være mere udfordrende at få 

opmærksomhed omkring end kommunalvalg og foreslog at informere 

borgerne direkte på medborgercentrene.  

 

Stine og Nanna påpegede, at fokus primært bør være på det kom-

mende kommunalvalg, da der ikke er afsat midler til EP-valg.  

 

Sofia fremhævede vigtigheden af effektiv kommunikation og foreslog 

brugen af små, farverige informationskort som borgere kan have på sig 

og som kan skabe opmærksomhed.  

 

 

Ad 10) Afslutning og eventuelt 

 

Jonas og Brugernes Akademi vil gerne lægge hus til næste rådsmøde 

den 6. juni i deres nye lokaler på Vesterbro.   

 

Derudover indvendte Amalie, at hun har haft dialog med Københavns 

kommune vedr. en paragraf i barnets lov omkring ungestøtte og retten 

til kontaktperson. Amalie meddelte, at hun vil fremsende en mail med 

yderligere information vedrørende dette.  

 

Brian efterspurgte at Rådet udtrykte støtte til en henvendelse til Beskæf-

tigelses- og Integrationsudvalget vedrørende anbefalinger til priorite-

ring af midler til lokalt forankrede indsatser fremsat af organisationerne 

DiversityWorks, SydhavnsCompaniet og Settlementet.  Rådet besluttede 

at fremsende den efterspurgte støtteerklæring. 

 


